
empresa no té interès a explorar noves vies,
sinó que estigui centrada en l’explotació de
tècniques ja conegudes, és probable que el
pensament i les capacitats matemàtiques no li
aportin gaire valor.

Rols dins de l’empresa

És interessant veure com els enginyers i els
informàtics han aconseguit al llarg dels anys
posicionar-se a les empreses. Un altre bon
exemple que s’ha de tenir en compte són els
estad́ıstics que han aconseguit tenir un paper
influent en el món biomèdic. Per posicionar-se
que com a comunitat, hi ha unes posicions i ca-
mins professionals més o menys estandarditzats
i entesos per la resta de l’empresa. Per exemple,
és habitual trobar un CTO (chief technology
officer) responsable de la part informàtica de
les empreses. Com més jeràrquica sigui una em-
presa, més necessari és que aquestes posicions
tinguin sensibilitat matemàtica (o idealment
que hi hagi una posició del mateix nivell en
temes de recerca, exploració. . . ), ja que les
decisions passen només per aquestes posicions.

Una de les parts més dif́ıcils de gestionar
per part dels matemàtics en equips interdisci-
plinaris és la gestió d’expectatives. Per treballar
en equips interdisciplinaris és un requeriment
tenir interès per les altres àrees de coneixement.
També és necessari tenir sensibilitat envers els
temps de desenvolupament i la necessitat que
els resultats siguin útils per a l’equip. En aquest
context, és habitual trobar gent que considera
que un matemàtic és massa teòric i no aporta
valor. Tot i que els matemàtics hàgim de fer

un procés per apropar-nos a les aplicacions,
aquest tipus d’argumentacions solen ser per
interessos poĺıtics en rols propers a la branca
d’explotació de les empreses, que no necessiten
innovar. Cal explicar a les empreses quins són
els temps de desenvolupament habituals en
projectes relacionats amb les matemàtiques i
aclarir quins són els beneficis que en poden
esperar, t́ıpicament diferents dels que aporten
altres àrees dels grups de treball.

Les matemàtiques van tenint relació amb
àrees tradicionalment oposades. Els periodistes
en són un exemple. A diferència dels cient́ıfics,
que ens centrem i aprofundim en un tema, els
periodistes han de tractar amb una gran diver-
sitat de temes amb un temps redüıt. Malgrat
això, la disciplina de periodista de dades, en
la qual s’ha de programar, tractar i interpretar
dades, està creixent. Un altre exemple seria
el màrqueting. Històricament, aquests departa-
ments han estat en contacte amb l’estad́ıstica a
través dels estudis de mercat. Actualment, en el
món del màrqueting digital, cada vegada hi ha
eines més sofisticades que depenen de tècniques
matemàtiques. El disseny i el desenvolupament
d’aquestes eines són un bon exemple d’inter-
disciplinarietat entre matemàtics, informàtics
i equips de màrqueting. D’una banda, es re-
quereixen els algoritmes d’optimització. Però
no són suficients. De l’altra, la interacció entre
equips és vital per desenvolupar una plata-
forma informàtica que sigui intüıtiva i fàcil
de fer servir per als usuaris finals (personal
de màrqueting). El resultat conjunt determina
l’adopció i la difusió que tindrà en el mercat i,
per tant, el seu èxit social.

Entrevista a Jimena Llopis, directora de The Alpha Group
Sara Riera
Llicenciada en Matemàtiques i Enginyeria Industrial
Mànager d’Estratègia Corporativa a Seat

Jimena Llopis és la directora The Alpha Group,
un grup empresarial global que proporciona
assessorament de gran nivell als fundadors i
directors de pimes per aconseguir els seus reptes
i fer créixer les seves empreses. El seu objec-
tiu principal és potenciar el desenvolupament
dels alts directius mitjançant la intel·ligència

col·lectiva creada en consells executius externs.
A més, la Jimena és lider coach a Musarion,
on col·labora i lidera programes centrats en
el canvi de cultura, el coaching executiu, el
desenvolupament d’habilitats de comunicació i
lideratge, la cohesió de grups, el tractament de
la immunitat al canvi o la fidelització del talent.
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Primer de tot, parla’ns una mica de tu,
Jimena.

Des de ben petita volia ser matemàtic. Bé, ma-
temàtic i músic. Vaig estudiar Matemàtiques,
vaig començar la doble titulació amb In-
formàtica, però em vaig adonar que el que
m’agradava més era la matemàtica. Vaig tre-
ballar en el món acadèmic durant vint anys, a
Veneçuela, als Estats Units i aqúı a Barcelona,
a CRM i a la Pompeu Fabra. Vaig fer el
meu doctorat a Veneçuela i la meva etapa
postdoctoral en el MIT (EUA) com a visiting
scholar. Les meves ĺınies de recerca principal
van incloure la lògica, la teoria de conjunts,
la combinatòria i la intel·ligència artificial.
La meva tesi va estudiar la lògica matemàtica.
També vaig treballar en la connexió de la
lògica amb la intel·ligència artificial i en
la programació lògica.

Una carrera molt teòrica. . .

Śı, realment m’encantava i vaig venir aqúı
a Barcelona amb una beca de l’Agència de
Cooperació Internacional per treballar amb els
grups de lògica matemàtica. Barcelona em va
encantar, i hi vaig tornar. Vaig decidir pren-
dre’m un any sabàtic i, després, vaig treballar
en una empresa familiar d’alta innovació: em
vaig encarregar d’obrir la unitat d’internet
i telecomunicacions i, també, vam crear una
spin-off en la qual generàvem productes molt
innovadors a partir de l’anàlisi matemàtica de
la música.

Com va ser la transició de la recerca al
lideratge empresarial?

Jo diria que tinc com tres vides professionals:
l’acadèmica, és a dir, el món de les idees i de

la recerca; en segon lloc, com aplicar aquestes
idees, més vinculada al món empresarial i a
la innovació, que és la part que connecta amb
l’etapa en l’empresa familiar; i després em vaig
adonar que, en realitat, el més important per
a mi era poder connectar aquestes idees amb
les persones, i ajudar a potenciar els talents de
cadascú. Per adaptar-nos a aquesta nova era de
revolució digital hem de centrar-nos en les per-
sones «human-centric», necessitem ser capaços
d’«autotransformar-nos» per aconseguir el nou
lideratge per a aquesta època. No estem en una
època de canvis sinó en un «canvi d’època». En
la transició de la recerca a l’empresa vaig haver
d’aplicar la innovació a la vida pràctica i em
vaig adonar d’un fet molt important: has de
saber pactar amb la imperfecció, perquè han
de sortir els productes encara que no siguin
perfectes. De les moltes idees d’innovació que es
generaven, només se’n provaven una o dues. . .
I va ser d’una de les idees que va sortir la spin-
off d’anàlisi matemàtica de la música. Va ser
molt interessant, vaig poder unir les meves dues
passions, i vam aconseguir descobrir patrons
de gust, cosa que va ajudar molt els artistes
a ser més arriscats en les seves composicions
musicals. Vam començar amb B2C, dirigida
als artistes i per la qual vam obtenir diverses
patents i premis d’innovació, tant als EUA
com a Espanya. Després ho vam vendre a una
empresa anglesa. Fins i tot es va generar un cas
d’estudi a Harvard sobre nosaltres i que, avui
dia, encara s’ensenya a l’IESE.

És curiós que d’alguna cosa tan art́ıstica
com la música es pugui inferir tota la
ciència que hi ha al darrere.
És ciència pura. Analitzàvem com fer la descon-
volució espectral de l’ona musical i, sobretot,
filtrar quins paràmetres eren més importants
per després utilitzar mètodes per fer-ne una
«clusterització» topològica adequada. Va ser
molt bonic poder veure que el que va desen-
volupar l’equip d’innovació es podia aplicar de
forma tangible.

I després de vendre l’empresa, quin va ser
el projecte següent?
A mi sempre m’ha encantat gestionar equips
i fer sortir els talents de les persones. Ho feia
a escala empresarial i, per curiositat, em vaig
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inscriure a una certificació com a coach execu-
tiu. Va ser molt interessant perquè l’enfocament
estava basat en el «coaching ontològic», que
és un tema que en realitat està molt lligat
a la lògica matemàtica. Sabia que, després
de vendre l’empresa, volia fer algun projecte
vinculat a les persones, encara que no tenia
clar què. Per això, em volia agafar un temps
per pensar-ho. I just quan estàvem venent
l’empresa es va presentar una oportunitat: una
persona molt lligada a l’empresa em va oferir
participar en un projecte preciós en la seva
empresa de coaching, que es dedica a inspirar
ĺıders. A mi em feia una mica de respecte, ja que
encara no hav́ıem tancat la venda de l’empresa
i, a més, mai havia treballat com a coach, però
em va convèncer que, en realitat, jo ja ho feia
de forma natural amb els meus propis equips.
D’aquesta manera, des del 2012 vaig decidir
professionalitzar el que de forma intüıtiva i
espontània ja estava fent, ajudar les persones
i equips a potenciar els seus talents i el seu
lideratge. He après molt amb aquesta persona i
segueixo aprenent, ja que és molt inspiradora.
I la veritat és que m’encanta. Treballo per
ajudar a la transformació del lideratge, a donar
suport a equips d’alt rendiment. . . Sobretot em
dedico a aquest canvi de mindset, que tanta
falta fa en el món actual!

Quins creus que són els grans reptes
pels quals ens hem de transformar com a
societat, i com els matemàtics hi podem
contribuir de forma diferencial?

L’autotransformació necessita un canvi en el
nostre nivell de complexitat mental. Té dos
aspectes importants: cal treballar amb la in-
certesa (els ĺıders i les persones en general no
estem gaire acostumats a conviure amb ella)
i requereix una connexió de tots els aspectes
de l’ésser humà: part racional, emocional i
intüıtiva; la intel·ligència racional, emocional,
i social, aix́ı com la intel·ligència col·lectiva, i
també posar en qüestió els nostres valors per
poder canviar les nostres creences limitadores.
Les persones estem poc acostumades a integrar
tots aquests elements. La ment matemàtica
té una visió global, connecta molts punts de
vista diferents, està en cont́ınua cerca de nous
reptes. Un investigador matemàtic està plante-
jant cont́ınuament noves preguntes i incerteses

més que trobant solucions als problemes. Els
matemàtics estem acostumats a les paradoxes,
aix́ı com a entendre que des d’un univers pot
haver-hi diverses extensions en les quals en unes
pots demostrar el contrari que en unes altres.
Podŕıem dir que l’investigador matemàtic (a
partir del teorema de Gödel) entén que des
d’un univers donat hi ha coses que no es poden
decidir dins del mateix univers, i que tan sols
es poden veure les aproximacions d’elements
que «viuen» en una extensió d’aquest univers.
De la mateixa manera, en la nostra realitat
actual estem en una revolució on podem veure
aproximacions del que ve, però fins que no
transitem pel camı́ no sabrem a quina extensió
de l’univers estem arribant. En aquest sentit,
penso que la ment matemàtica està molt pre-
parada, justament, per a aquests nous temps.

Aquesta millor preparació es tradueix
en una millor acceptació en el mercat
laboral, és a dir, més ocupació? O bé es
visualitza en el rendiment, una vegada el
llicenciat s’incorpora al món laboral?

D’una banda, comença a haver-hi molta ne-
cessitat dels anomenats «treballadors del co-
neixement», és a dir, es necessiten treballadors
amb una gran capacitat d’aprenentatge i adap-
tació. Aquesta capacitat d’obtenir coneixement
rellevant i aplicable de dades (inclosos big data
i intel·ligència artificial) també és un aspecte
important del potencial matemàtic, i no només
per crear productes, sinó també com a eines
d’ajuda al procés de la presa de decisions en
gestió. D’altra banda, la capacitat d’adaptar-
se a nous reptes, tan valorada actualment, és
precisament el que caracteritza la vida dels
matemàtics i dels cient́ıfics en general. Però jo
encara aniria una mica més enllà. El matemàtic
comença a ser molt buscat perquè veu les coses
d’una forma original, diferent. Fins i tot, en
els consells d’administració, aporten una visió
diferent. Hi ha molts CEO famosos que d’al-
guna manera tenen una formació matemàtica,
encara que després hagin fet MBA o altres
formacions en negocis o no. Un exemple n’és
el cofundador de Google, Sergey Brin, que, per
cert, i com a curiositat que no fa gaire vaig
saber, el mateix nom de Google porta aquesta
component matemàtica més personal: el seu
origen és googol (10100). Però més enllà de
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l’anècdota del nom, hi ha molts més matemàtics
com ell. Per exemple, Jeffrey Inmelt, CEO a
General Electric, matemàtic amb MBA a Har-
vard, que diu que «usa la seva part matemàtica
diàriament, mentre que la part del MBA no
tan diàriament». I la llista podria ser molt més
llarga, fins i tot, sense creuar l’oceà, tenim, per
exemple, Rosa Garćıa que fins aquest any va ser
CEO de Siemens Espanya i que sempre comenta
que «la societat sencera s’ha de reinventar».
Francament, no crec que sigui pura casualitat:
és una combinació de tot. És cert que aquesta
gent té, a més, altres fortaleses però penso que
aquesta visió global del matemàtic també ha
influenciat per aconseguir el lloc on són.

Creus que aquesta tendència de tenir
diversos exemples de màxims directius
amb formació matemàtica és a causa de
l’entorn més canviant que vivim, o creus
que abans ja es donava i no n’érem tan
conscients?
Amb aquesta revolució 4.0 crec que, en
general, ha crescut aquesta tendència. Hi
ha estudis (https://cincodias.elpais.
com/cincodias/2018/07/09/companias/
1531135542_579443.html) que indiquen que
a Anglaterra i a França, per exemple, un 9%
del total de les ocupacions en empreses usen
habilitats matemàtiques, i generen un 16% del
PIB a Anglaterra i un 15% del PIB a França.
Això abans no passava, i és molt rellevant.
Justament ara, com que els canvis van molt
ràpid i, com dèiem, hi ha molta incertesa, és
quan més es necessiten perspectives diferents i
originals. A més, els alts directius s’adonen que
han de potenciar cada vegada més el lideratge
col·laboratiu, és a dir, que sols no poden a
causa, precisament, de l’entorn tan canviant.

Tampoc ha de ser fàcil trobar solucions
amb tanta complexitat, incertesa i velo-
citat de canvi.
Tens tota la raó. Els anomenats «ambients
VUCA» (volàtils, incerts, complexos i ambigus)
són tot un repte, però la ment matemàtica
se’n surt molt bé en la incertesa i, d’altra
banda, està acostumada a resoldre problemes
complexos, a entendre la complexitat de coses
que ni tan sols s’han vist, a obrir camins que
encara no s’han explorat. En aquests ambients

tenim molts dels elements que poden ajudar
que l’ésser humà no se senti tan incòmode en
la velocitat, en la incertesa, en la complexitat.

I no corre el risc de fer-ho des d’un punt
de vista massa abstracte, poc pràctic?

El matemàtic és capaç d’abstreure’s i veure
moltes relacions entre aspectes que podria
semblar que no estan relacionats, acostant-se a
solucions pragmàtiques. Moltes vegades s’estan
dient les mateixes coses però des de punts de
vista diferents. Per tant, el que cal avui dia és
connectar els diferents llenguatges.

Aquest aspecte és únic i singular del
matemàtic?

És força singular en el sentit de l’abstracció i
de la capacitat de bregar amb la complexitat
i amb la incertesa, però no és únic dels
matemàtics o dels cient́ıfics, i justament el
que la societat necessita són perspectives
ben diferents. Per exemple, els llenguatges
dels dissenyadors o dels artistes, en general,
proporcionen també perspectives diferents;
amb la qual cosa, abstraient-nos, com a
matemàtics, podem dir que la capacitat
d’aportar no és única dels matemàtics, per
descomptat, sinó diferent. Hi ha un estudi
relativament recent, encara que no és concloent
i està ressenyat a Scientific American (https:
//www.scientificamerican.com/espanol/
noticias/en-que-se-diferencia-el-
cerebro-de-un-matematico-del-de-un-
simple-mortal/), que revela que el cervell
matemàtic no utilitza tant la part del cervell
associada al processament del llenguatge, sinó
que «un alt nivell de reflexió matemàtica
recicla regions del cervell associades amb un
coneixement evolutivament antic de nombres
i espai». I el que és molt interessant, també,
parlant dels artistes, és que quan un matemàtic
veu la bellesa en una demostració matemàtica
s’activen en el cervell els mateixos impulsos
que s’activen quan es gaudeix d’una pintura
meravellosa o quan s’escolta una música
excepcional.

Curiós. . .

No és gens concloent, però śı que és interessant
que la part en la qual un matemàtic veu la
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bellesa i l’elegància en una demostració està
connectada amb l’estètica art́ıstica; i, d’altra
banda, la reflexió matemàtica abstracta usa
zones del cervell que aparentment no són les
que es pensava originalment.

Heus aqúı un aspecte de la connexió
entre les matemàtiques i la música, una
vegada més. . .

De fet, la música, sobretot la clàssica, també té
molta estructura matemàtica.

Ja ho diuen que alguns matemàtics i
alguns músics són genis (. . . i bojos!).

(riu) És cert. Jo n’he conegut molts que
freguen la genialitat o la bogeria i, śı, hi veig
alguna semblança. No és una generalització
però śı que hi ha gent, sobretot entre els qui
dediquen la seva vida per complet a l’art o a
la matemàtica, que desenvolupa la capacitat
de tenir idees genials; encara que també tots
diuen, com deia Picasso, que el 80% és la feina.
És com una intüıció o inspiració que no ve
sola, que hi és present. Penso que una part
del que anomenem «intüıció» prové d’aquesta
capacitat de connexió: tens molts elements
en l’inconscient i el cervell els connecta. Jo
personalment m’atreviria a dir que una part
important de la meva tesi de doctorat la vaig
fer dormint! I em despertava i ho escrivia per
no oblidar-ho. De manera que diria que śı, que
tens la inspiració art́ıstica o matemàtica, però
està barrejada amb com ho vas relacionant tot.

Malgrat que la frustració també és més
gran quan la idea o la genialitat no
aconsegueix sortir, tot i que s’intenti
insistentment.

Això és molt rellevant. El matemàtic és molt
«resilient», quan alguna cosa no li surt, segueix,
prova, explora algun altre camı́, aprèn i obre
nous camins. Aquesta resiliència és molt ne-
cessària en aquesta nova era.

Ens perdem en els detalls de vegades?

Bé, crec que és un complement: el matemàtic
té la visió global però, a la vegada, és molt
detallista i va al detall, i d’aquesta manera tens
els dos aspectes. «The devil is in the details»,

deia un d’aquests genis matemàtics que vaig
tenir l’oportunitat de conèixer.

Creus que el CEO de Google, de vegades,
es pot permetre que li surti la seva part
matemàtica i es perdi en els detalls per
estar segur d’una decisió?

Possiblement aconsegueix combinar tots dos
aspectes, el detall i la visió global, amb el balanç
adequat, depenent de com de cŕıtic sigui el tema
i del temps disponible. És veritat que en el món
acadèmic es requereix molta més ciència pura i
solidesa mentre que en el món empresarial, com
hem comentat, cal pactar amb la imperfecció.
Per això és molt necessari tenir un alt grau
d’intel·ligència emocional.

Quina gran àrea de creixement la in-
tel·ligència emocional!

Penso que no tan sols els matemàtics, sinó
que totes les persones en general estem poc
acostumades a desenvolupar la intel·ligència
emocional. S’ha de treballar la intel·ligència
emocional, cal ser capaços de tenir un autoco-
neixement, de connectar amb tu mateix i amb
l’altre des del cor, tenir capacitat d’autolide-
ratge i poder canviar el mindset cap la teva
pròpia autotransformació. Però el mindset no
es canvia de manera racional, ni de manera
abstracta. El mindset va lligat a descobrir
les nostres creences que ens fixen ĺımits i
es combina amb aconseguir petits passos que
ens fan avançar en comportaments i emocions
diferents del que hem viscut (que ens han portat
al mindset actual) i experimentat. Sobretot
experimentant, corregint i experimentant de
nou. Fins que la nova creença ja forma part
de tu.

Com es fa això dels «petits passos» que
comentes?

Hi ha moltes maneres de fer-ho i una eina
que considero molt útil és llegir el llibre de
Kegan Immunitat al canvi, en què comparteix
els nivells de complexitat del canvi fins a arribar
al nivell més alt, el 5 en la seva classificació, que
és ser capaç d’autotransformar-se.
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Una lectura molt recomanable per al
desenvolupament personal però també
professional.
Fins ara no es donava tanta importància a
aquest canvi de mindset, que barreja emo-
ció, comportaments, racionalitat i complexitat,
però, cada vegada més, la societat i les em-
preses busquen aquesta capacitat i habilitat
en els seus ĺıders. I és lògic, perquè no sabem
com evolucionarà el món. Com hem comentat
abans, només veiem aproximacions. Per tant,
és l’única manera que tenim per adaptar-nos
cont́ınuament.

Quin consell donaries a un matemàtic que
vulgui entrar al món empresarial? Com
podria treballar aquest autoconeixement i
autotransformació més enllà de la lectura
de Kegan?
Hi ha tallers molt potents per aconseguir això i
que oferim a Musarion. Però sobretot es tracta

d’aconseguir ser conscient de les barreres que
provenen d’algunes de les nostres experiències
o creences i que ens limiten. El primer pas és
conscienciar-nos que les tenim, i sobre aquesta
base hi treballem i traslladem els canvis de
comportament al dia a dia, tant de les persones
com a individus, com en l’àmbit d’equips i a les
empreses.

És important que ens deixis les teves
dades de contacte, segur que les necessi-
tarem!

Per a qualsevol cosa que necessiteu, podeu
contactar-me per LinkedIn, o directament a
llopisj@gmail.com. Serà un plaer.

Moltes gràcies de nou, Jimena, per com-
partir el teu temps, la teva experiència i
els teus coneixements amb tots nosaltres.

Gràcies a vosaltres!

Bits
El laboratori a classe
Mart́ı Prats Soler
UAB

Aquest darrer estiu ha tornat a aflorar el debat
sobre l’ús de tecnologia a l’aula. I és que el
passat juny el Parlament francès va aprovar la
prohibició de l’ús de telèfons mòbils en escoles
i instituts, de manera que des del setembre els
alumnes menors de quinze anys no poden usar
aquesta tecnologia a classe.

A principis de curs la ministra Celaá es
va mostrar disposada a estudiar la iniciativa
com a eina per lluitar contra l’addicció a les
noves tecnologies també a Espanya. El conseller
Bargalló es va posicionar contra la prohibició
de mòbils a l’aula i va recordar que són els
centres educatius els que han de decidir quin
paper tenen les tecnologies en les activitats que
s’hi desenvolupen.

En aquesta secció no entrarem a valorar
les consideracions pedagògiques, poĺıtiques i
de salut, però sembla adequat que dediquem

alguns números d’aquesta a descriure algunes
eines que poden ser útils per al professorat
de matemàtiques per saber a què renunciem
en cas de prohibició. Vull agrair especialment
la col.laboració de David Pinyol de l’Institut
Obert de Catalunya i de Raül Fernández de
l’Institut Vidreres per les seves aportacions, i
animar tots els lectors de la revista a fer-nos
arribar els seus suggeriments a mprats@mat.
uab.cat.

Phyphox

Els rellotges de polsera s’han anat fent fone-
dissos els darrers anys. Ja fa dies que alguns
de nosaltres, per esbrinar l’hora quan l’aula
no té un rellotge de paret (que haurien de ser
obligatoris per decret), fiquem furtivament la
mà a la butxaca, traiem l’aparell i el deixem
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